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Krátce

Londýnské 
drama
Útok ozbrojence před 
britským parlamentem 
vyšetřuje policie jako 
teroristický čin.

ZAHRANIČÍ
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DANIEL HERMAN:

Děkuji Heleně Štáchové za de-
sítky let radosti, již rozdávala. 
Spejbl s Hurvínkem, Máničkou 
a Bábinkou jsou rodinným 
stříbrem české kultury.

twitter.com/e15news

Jak techno
logické 
objevy 
a inovace 
mění tradiční 
finančnictví? 
Čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.

Právě v prodeji.

Majitelka Krtka 
chce po Číně i Ameriku
Kolem známé animované 
postavičky začíná budovat  
Karolína Milerová 
nový holding. 
Vedle Číny hodlá letos 
s Krtkem prorazit 
i v Americe. V případě 
úspěchu s e-shopem 
a franšízami by tržby 
krtčího byznysu stouply 
ze současných desítek milionů 
na miliardy korun. 
BYZNYS str. 6 / 
ROZHOVOR str. 12

Cizí státy dluží Česku 
přes 38 miliard korun
Celkový dluh, který mají 
vůči ČR bývalé socialistické 
či spřátelené státy, loni me-
ziročně vzrostl o 1,1 mili- 
ardy korun. Ke konci pro- 
since činil 38,2 miliardy. 
Pohledávky narostly kvůli 
úrokům a posílení dolaru. 
Z velkých dlužníků splácí 
v podstatě jen Irák. str. 3

Škodě Auto vzrostl  
zisk o třetinu
Společnost Škoda Auto loni 
zvýšila čistý zisk o 34 pro- 
cent na 951 milionů eur, 
v přepočtu na 25,7 miliardy 
korun. Tržby vzrostly o de-
setinu na 13,7 miliardy eur. 
Rekordní výsledky mlado-
boleslavské automobilky 
překonaly očekávání. str. 7

Burza slábne nejvíce  
od Trumpova nástupu
Americké akcie podléhají 
největšímu návalu skepse 
od zvolení Donalda Trumpa 
do prezidentského křesla. 
Jen od počátku března při-
šel akciový index S&P sdru-
žují pětistovku největších 
zámořských firem o bezmá-
la 2,5 procenta. str. 8
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O pokrytectví
Prezident Miloš Zeman nepůjde na pohřeb 
jedné z nejvýraznějších osobností novodobé 
historie kardinála Vlka. Na pohřeb nepůjde, páč 
prý není pokrytec. Když ale někdo vyjadřuje kri-
tické názory na Zemana samotného, nedostane 
se mu ocenění, že dotyčný kritik není pokrytec 
a říká, co si myslí, ale nadávek a urážek. Říká se 
tomu dvojí metr, že. Anebo pokrytectví?

Tento týden se ve sněmovně představili 
místy nadprůměrně obskurní kandidáti do rad 
veřejnoprávních médií. Jeden říká, že ho to moc 
nezajímá a chce si prostě jen přivydělat (aspoň 
není pokrytec), druhý zase za veřejnoprávní mé-
dia považuje proruské weby, na kterých si kaž-
dý může říkat, co chce a tak to má být. Princip 
rad přitom spočívá v kontrole ČT a Českého roz-
hlasu. Pokud veřejnoprávnost spočívá v plácání 
neověřených nesmyslů, pak není jasné, proč se 
dotyčný do nějaké kontrolní rady vůbec hlásí.

Zato komerční televize mají stále pré. Prima 
po svém protiuprchlickém zpravodajství 
přichází s další bombou. Vědeckým pořadem 
o superschopnostech moči a pozor cituji „dě-
jinách hovínka“, který je podle tiskové zprávy 
opravdu vzrušující (vykřičník, který byl za toto 
slovo ve zprávě připojen, opakovat nebudeme). 
Dosud byl člověk, kterého výkaly vzrušují, pova-
žován jaksi za úchyla. Ale v době post-faktové je 
dřívější samozřejmost i této myšlenky evidentně 
vyvrácena.

n Socialisté míní, že 
22 milionů korun by 
měl zaplatit šéf poslan-
ců ANO nebo Agrofert. 
Andrej Babiš tlačí na mi-
nistra zemědělství, aby 
postup Bruselu napadl. 

Pavel Otto

Spory o to, kdo by měl zaplatit 
Evropskou komisí navrhovaných 
22 milionů korun za střet zájmů 
druhého muže ANO Jaroslava 
Faltýnka, dělí politickou scénu. 
Pokuta se týká dotace pro Agro-
fert za 1,5 miliardy. Šéf hnutí, mi-
nistr financí Andrej Babiš chce, 
aby jeho vládní kolega zodpověd-
ný za rezort zemědělství Marian 
Jurečka (KDU-ČSL) postup Bru-
selu napadl. Státní zemědělský 
intervenční fond včera předal 
komisi žádost o smírčí řízení. 

Unijní prověrka zjistila, že 
bývalý člen představenstva Agro-
fertu a nynější místopředseda 
ANO Faltýnek se ocitl v konfliktu 
zájmů, protože byl v představen-
stvu zemědělsko-potravinářské-

ho holdingu a zároveň na rozdě-
lování dotací dohlížel jako člen 
dozorčí rady Státního země-
dělského intervenčního fondu. 
Kromě Faltýnka měli pochybit 
předseda rady Ladislav Velebný 
(ČSSD) a její člen za lidovce Petr 
Kudela. Na rozdíl od Faltýnka 
jim hrozí sankce v řádu statisíců 
a netýkají se Agro-
fertu. Všem třem 
odklepla posty 
v radě Poslanecká 
sněmovna.

Ministr pro 
lidská práva Jan 
Chvojka (ČSSD) 
trvá na tom, 
aby v případě 
pravomocné-
ho rozhodnutí 
nehradili mnoha-
milionovou sankci 
daňoví poplatníci. 
„Jde to za státem, 
ale je to chyba pana Faltýnka 
nebo holdingu Agrofert,“ řekl. 
„V postavení pana Faltýnka bych 
to řešil ze svých vlastních zdrojů 
nebo zdrojů holdingu,“ dodal.

Babiš je stejně jako vedení 
fondu přesvědčen, že ke střetu 

zájmů nedošlo. „Měli bychom se 
soudit, protože ti lidé v dozorčí 
radě nemohli vůbec nic ovlivnit. 
Dotace se přidělují nárokově, 
kdo má hektar, kdo má nějaké 
zvíře, tak dostane dotaci,“ uvedl. 
„Pan Jurečka musí konat, musí to 
odmítnout, protože to je totální 
nesmysl,“ prohlásil.

Podle Faltýnka 
o přidělování do-
tací EU rozhodují 
úředníci a niko-
liv rada fondu. 
Poslanec Velebný 
upřesnil, že rada 
pouze schvaluje 
uzávěrku fondu 
a vyjadřuje se 
k jeho rozpočtu. 
I mluvčí fondu 
Vladimíra No-
váková tvrdí, že 
Faltýnek a spol. 
nemohli do rozdě-

lování dotací zasahovat. „Věříme, 
že Česko nebude muset platit 
nic,“ míní. 

Fond požádal Evropskou 
komisi, aby od pokuty upustila. 
V opačném případě podá žalobu 
k Soudnímu dvoru EU.

Ministři si přehazují 
pokutu za Faltýnka

Protagonisté dne

Hajdar ABÁDÍ

PREMIÉR IRÁKU

Václav ŘEHOŘ

ŠÉF LETIŠTĚ PRAHA

Bernhard MAIER

ŠÉF ŠKODA AUTO

Irák je jednou z mála zemí, která 
se postupně snaží splácet dluh, 
jejž u českého státu má ještě z dob 
Československa.

str. 3

Pražský vzdušný přístav nově přitáhl 
britského a gruzínského přepravce. 
Letos tak nabídne přímé lety do cel-
kem 154 destinací v 51 zemích.

str. 5

Firemní výsledky za loňský rok 
překročily všechna očekávání. 
Tržby loni vzrostly o desetinu 
a dosáhly 13,7 miliardy eur.

str. 7

Zápisník  
Dušana Kütnera

„V postavení pana 
Faltýnka bych to 
řešil ze svých vlast-
ních zdrojů nebo 
zdrojů holdingu,“ 
řekl ministr pro 
lidská práva Jan 
Chvojka (ČSSD).

KDO ZAPLATÍ POKUTU. Působení Jaroslava Faltýnka ve Státním zemědělském intervenčním fondu označila 
unijní kontrola jako střet zájmů, který by mohl přijít státní kasu na 22 milionů korun.
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n Pohledávky loni 
narostly kvůli úro-
kům a posílení dolaru 
o více než miliardu 
korun. Z velkých 
dlužníků splácí Česku 
v podstatě jen Irák.

Tomáš Stingl

Celkový dluh, který mají 
vůči Česku bývalé socia-
listické nebo spřátelené 
státy, loni meziročně vzrostl 
zhruba o 1,1 miliardy korun. 
Ke konci prosince vystoupal 
na 38,2 miliardy. Promítly 
se narůstající úroky a také 
silný dolar, v němž je vět-
šina pohledávek vedena. 
Dlužníci splatili loni jen ne-
celých 200 milionů korun. 
„Inkaso bylo z větší části 
tvořeno splátkami Irácké 
republiky, z menší části 
výnosy z několika vnitro-
státních soudních sporů 
a exekucí,“ informoval 
Jakub Vintrlík z oddělení 
komunikace ministerstva 
financí. Podle něj Irák po-

kračuje ve splácení více než 
miliardového dluhu i letos. 
„Další splátku 88 milionů 
korun uhradil tento měsíc,“ 
uvedl Vintrlík.

Největším dlužníkem 
zůstává Kuba. Myšlenku, že 
by byl její sedmimiliardový 
dluh hrazen dodávkami léku 
proti cukrovce, ministr zdra-
votnictví Miloslav Ludvík 
odmítl. Dnes jedná podnika-
telská mise vedená minist-
rem zemědělství Marianem 
Jurečkou na Kubě o možných 
dodávkách potravin. Na stole 
je i nápad se splácením dlu-

hu prostřednictvím kubán-
ského rumu.

Víc než čtyři miliardy 
korun dluží ČR státy bývalé 
Jugoslávie. „Pohledávka do-
sud nebyla rozdělena mezi 
nástupnické země. Exis-
tují na to rozdílné názory 
jednotlivých států, nicméně 
Srbsko a Černá Hora jsou 
ochotny jednat separátně 
o jimi uznaném podílu,“ 
uvedl Jakub Vintrlík. Mezi 
největšími dlužníky zůstá-
vá ještě Súdán, pohledávka 
je 3,5 miliardy korun, a Írán 
se zhruba 1,5 miliardy.

Menší pohledávky se Čes-
ko pokouší vyřešit neotřelý-
mi metodami. Kambod- 
ža letos doplatila zbytek 
z dluhu 90 milionů korun 
zaplacením rozvojových 
projektů, které v zemi zrea-
lizovaly české společnosti. 
I Bělorusko jedná o originál-
ní likvidaci dluhu 44 milio-
nů korun. „Existuje možnost 
splatit ho pronájmem nebo 
koupí nové budovy velvysla-
nectví ČR v Minsku,“ uvedla 
Aneta Kovářová z minister-
stva zahraničních věcí.

Cizí státy dluží Česku již 
přes 38 miliard korun
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Pohledávky ČR v zahraničí 
(v miliardách korun)
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Ministr financí Andrej Babiš 
(ANO) znovu podal novelu 
o zdanění výnosů z někte-
rých korunových dluhopisů. 
Předlohu obdrželi 
poslanci, dostala se 
tím do legislativ-
ního procesu. 
Zdanění by 
dopadlo 
i na Babiše, 
když v minu-
losti na-
koupil skoro 
za 1,5 miliardy 
korun korunové 
obligace skupiny 
Agrofert, kterou tehdy 
vlastnil. Čelí kvůli tomu 
podezření z daňové optima-
lizace.

Dani by od příštího roku 
podléhaly podle Babišo-
vy úpravy obligace, které 

nakoupili od firem jejich 
majitelé a lidé ekonomicky 
propojení. Zdanění by se 
tedy nevztahovalo například 

na korunové dluhopisy, 
které stát nabízel 

obyvatelům 
za ministra fi-

nancí Mirosla-
va Kalouska 
(TOP 09).

Původně 
chtěl Babiš 

připojit svůj 
návrh k před-

loze opozičního 
klubu TOP 09 a Sta-

rostů o zvýšení daňové 
úlevy dárcům krve a o její 
zavedení pro dárce kostní 
dřeně. Předkladatelé normu 
ale na protest proti minist-
rovu postupu stáhli. Rovněž 
oni ji předložili znovu. /čtk/

Dluhopisová novela 
jde opět do sněmovny Česko zvýší výdaje 

na ochranu klimatu 
Česko by mělo do roku 
2030 zdesetinásobit sumu 
vynakládanou na ochranu 
klimatu v rozvojových 
státech. Vyplývá to z ma-
teriálu Politika ochrany 
klimatu v ČR, kterou včera 
schválila vláda. 

Piráti neuspěli 
u Ústavního soudu
Ústavní soud odmítl 
stížnost České pirátské 
strany spojenou s návrhem 
na zrušení věkové hranice 
pro vstup do Senátu. Ústava 
a volební zákon ji stanoví 
na nejméně 40 let věku. Dů-
vodem odmítnutí je dílem 
neoprávněnost navrhovate-
le, dílem zjevná neopodstat-
něnost. Soud zdůraznil, že 
věková limitace je součástí 
ústavy od jejího přijetí. /čtk/

Krátce

Babiše v minulosti  
nakoupil skoro za

1,5
miliardy korunové  
obligace skupiny  

Agrofert.
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n Klíčová studie EIA 
bude připravena v po-
lovině dubna, poté ji 
čeká schvalovací ko-
lečko na příslušných 
úřadech.

Přípravné práce na dostavbě 
Pražského okruhu, takzva-
ném projektu 511, a přeložky 
silnice I/12 Běchovice-Úvaly 
vstupují do další zásadní 
fáze. „Do půlky dubna bu-
dou hotovy podklady studie 
dopadů na životní prostředí 
EIA, jejichž schválení je 
hlavním předpokladem dal-
ších prací na této pro Prahu 
stěžejní dopravní stavbě,“ 
řekla o postupu příprav 
pražská primátorka Adriana 
Krnáčová na setkání sta-
rostů dotčených městských 
částí, ministerstev, Ředitel-
ství silnic a dálnic a dalších 
organizací. 

Dvě dokumentace EIA 
budou v čistopisech podány 
do 15. dubna. Následně se 
k jejich obsahu budou moci 
vyjadřovat dotčené subjek-
ty včetně městských částí, 
zpracovány budou nezávislé 
posudky a ministerstvo vydá 

poté své rozhodnutí. „Naše 
stanovisko vydáme do šesti 
měsíců od přijetí podkladů 
EIA,“ přislíbil v této souvis-
losti ministr životního pro-
středí Richard Brabec, který 
připomněl i neblahé patnácté 
výročí od doby, kdy projekt 
získal poprvé EIA a dvakrát ji 
již ztratil.

Magistrát současně 
intenzivně vyjednává 
i o kompenzačních a dal-
ších opatřeních s dotčený-
mi městskými částmi, které 
ještě více omezí případné 
negativní dopady této důle-
žité dopravní stavby. „Jako 
Praha jsme rozhodnuti jít 
v rámci rozšíření zelených 

ochranných pásem daleko 
za původní požadavky. 
V souvislosti s výstavbou 
počítáme s novou zelení 
o výměře 250 hektarů, což 
je pro srovnání plochy 
druhý Kunratický les,“ zdů-
raznil náměstek pražské 
primátorky pro dopravu 
Petr Dolínek. 

Vedle dokončovacích 
prací na podkladech pro 
EIA běží zároveň i další 
činnosti, které by měly ná-
sledně usnadnit a zrychlit 
práce na okruhu. Ředitel-
ství silnic a dálnic tak již 
například podle posled-
ních informací v mezičase 
vysoutěžilo dodavatele 
dokumentace pro stavební 
povolení a souběžně pro 
něj již připravuje samotné 
podklady. To podle vyjádře-
ní ŘSD umožní pokračovat 
bez dalších prodlev.

Hlavní město chce také 
pokračovat v komunikaci 
s jednotlivými městskými 
částmi. Uspořádá mimo 
jiné sérii prezentací týka-
jící se projektu 511 a I/12 
a chystaných opatření 
přímo mezi místními oby-
vateli formou workshopů 
a diskuzí. /mas/

Stavba Pražského okruhu 
pokročila do další etapy
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Jezděte na CNG za 1 Kč/km a šetřete životní prostředí.

SLEVA až 35 % na nové CNG auto
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ODS chce odvolat radní 
a náměstkyni 
Opoziční ODS navrhne 
na čtvrtečním mimořád-
ném jednání pražských 
zastupitelů odvolat radní 
Janu Plamínkovou (Troj-
koalice/STAN) a primá-
torčinu náměstkyni Petru 
Kolínskou (Trojkoalice/SZ). 
Zda na hlasování o odvo-
lávání dojde, není jasné. 
Zastupitelé totiž musejí 
nejdříve schválit program. 

Kolektor pod Vltavou 
dostal ochránkyni

Včera proběhlo slavnostní 
uložení sochy svaté Barbo-
ry, patronky lidí pracujících 
pod zemí, do kolektorové 
šachty, která bude vybu-
dována souběžně s Hláv-
kovým mostem. Kolektor, 
který umožní jeho opravu, 
bude hotový v červnu 
2018. Stavba vyjde zhruba 
na 460 milionů korun. /čtk/

Krátce

Vedení radnice v Praze-Ča-
kovicích požaduje prodlou-
žit trasu metra C z Letňan 
do Čakovic. Nová konečná 
stanice by mohla být v areálu 
Avie, kde firma do budoucna 
plánuje výstavbu. Svůj návrh 
už radnice uvedla v rámci 
jednání o změně územního 
plánu pro danou lokalitu. Zda 
se ale metro prodlouží, bude 
záležet mimo jiné na Praze 
i investorovi výstavby.

Podle starosty Alexandra 
Lochmana (Pro Prahu) přibu-
dou v případě výstavby v této 
oblasti tisíce obyvatel. V areá- 
lu Avie by jich prý mělo být 
více než šest tisíc, další lidé 

by metro využívali ze spádové 
oblasti, například z Vinoře, 
Kbel či Miškovic, a rovněž 
by tam dojížděli Středočeši. 
O možnostech spolupráce 
s developerem prý Čakovice 
ještě konkrétně nejednaly.

„Hlavní město je vždy ote-
vřeno jednání o ekologickém 
způsobu dopravy do roz-
víjejících se lokalit,“ uvedl 
náměstek primátorky Petr 
Dolínek (ČSSD). Pokud by se 
Praha rozhodla návrhem Ča-
kovic zabývat, bude muset být 
vypracována řada studií, mezi 
nimi například studie prove-
ditelnosti nebo demografická 
studie. /čtk/

Čakovičtí volají 
po prodloužení metra 

DLOUHÉ ČEKÁNÍ. Neexistence kompletního silničního okruhu  
kolem hlavního města komplikuje život obyvatelům města i řidičům.
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Správa železniční dopravní 
cesty doplní dispečerské ter-
minály o funkci, která umožní 
dálkové zastavení vlaku 
také na tratích s digitálním 
rádiovým systémem. Dosud 
se na těchto typech tratí 
v krizových situacích muselo 
volat stroj-
vedoucímu 
a upozorňovat 
ho na nebez-
pečí. Nově 
bude moci vlak 
zastavit přímo 
výpravčí, čímž 
se ušetří cenné 
vteřiny, které 
často rozho-
dují o lidských 
životech. 

Novinku 
SŽDC představila na nádraží 
v Sadské na Nymbursku. Vlak 
při zkoušce zařízení sám 
zastavil po stisknutí přísluš-
ného políčka na dotykové 
obrazovce.

Funkce „generální stop“ se 
v Česku zatím používala jen 
na tratích s analogovým sys-
témem. V případě nenadálých 
překážek, jako je třeba spadlý 

strom v kolejišti, umožňovala 
výpravčímu nebo dispečerovi 
zastavit všechny vlaky v dosa-
hu základnové radiostanice. 
Díky tomu se v minulosti 
podařilo zachránit mnoho 
lidských životů a zabránit 
obrovským materiálním 

škodám. 
Proto správa 

železnic hle-
dala způsob, 
jak tuto funkci 
zapojit také 
do novějšího 
digitálního 
rádiového sys-
tému GSM-R.

„Základ 
tohoto sys- 
tému umí 
pouze nouzové 

hlasové volání, nic víc,“ uvedl 
systémový specialista SŽDC 
Ondřej Borovský. Komunikač-
ní systém GSM-R představuje 
základ pro evropský systém 
řízení železnic ETCS, který 
má předávat informace a po-
kyny strojvedoucímu a v pří-
padě potřeby převzít kontrolu 
nad vlakem. Jeho zavádění je 
ale v počátcích. /čtk/

n Na ruzyňské letiště 
přicházejí dva noví 
dopravci. Celkem 
aerolinie nabídnou 
devět nových desti-
nací, letiště očekává 
výrazný přírůstek 
cestujících.  

Jan Šindelář

Britská nízkonákladová 
společnost Flybe začne  
od 8. května provozovat 
linku na letiště v jihovýchod-
ní Anglii London Southend. 
Letoun bude na trasu starto-
vat pětkrát týdně. Praha tak 
bude mít spojení už na pět 
londýnských letišť, společ-
nosti Ryanair, easyJet, Wizz 
Air, SmartWings a British 

Airways dnes obsluhují 
Stansted, Luton, Gatwick 
a Heathrow. 

Druhým nováčkem mezi 
dopravci na Ruzyni jsou 
Georgian Airlines, jež 
budou od konce 
května zajišťo-
vat dvakrát 
týdně přímé 
lety do do-
movského 
Tbilisi. Právě 
gruzínská 
metropole je 
jednou z devíti 
zcela nových des-
tinací, kam se začne 
v teplejší polovině roku 
z Prahy létat. 

„Díky tomu letos cestu-
jícím umožníme cestovat 
přímou linkou do 154 desti-
nací v 51 zemích. To vnímám 

jako skvělý výsledek naší 
snahy motivovat dopravce 
k rozvoji leteckých spojení 
s Prahou,“ uvedl šéf letiště 
Václav Řehoř. Hned čtyři 

nové linky (Aarhus, 
Malmö, Reykjavík, 

Verona) spustí 
České aero-
linie. U letů 
na Island 
se přitom 
budou muset 

vypořádat 
s konkurencí 

Wizz Airu, 
který se na linku 

rovněž chystá. 
Tuzemský Travel Service 

plánuje spustit pod svou 
značkou Smart Wings pravi-
delné lety do prázdninových 
letovisek ve Španělsku, 
andaluské Almeríe a na os-

trov Menorca. Do sicilského 
Trapani se vydá Ryanair. 
Rozšíří se i nabídka spojů 
na sever, když Norwegian 
zavede pravidelné spojení 
do Stavangeru.

„Zvyšují se kapacity 
u desítek destinací,“ doplnil 
Řehoř. Velký nárůst plánují 
aerolinky například u des-
tinací Burgas (44 procent), 
Curych (26 procent) Barcelo-
na (23 procent) nebo Tel Aviv 
(22,5 procent). Společnosti 
navíc posílají do Prahy stále 
větší stroje, například Ko- 
rean Air oproti loňsku v létě 
výrazně rozšíří působení 
jumba Boeing 747 na letech 
Soul–Praha. 

Také proto vedení letiště 
předpokládá, že by růst ces-
tujících mohl letos přesáh-
nout loňských osm procent. 

Nově bude moci 
zastavit vlak přímo 
výpravčí, čímž 
ušetří vteřiny, 
které rozhodují 
o lidských 
životech.

Přímé linky  
z Ruzyňského letiště  

letos povedou do

154
destinací  

v 51 zemích.
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Pozvánka na setkání s korejskou obchodní delegací 
z provincie Gyeongbuk

Setkání budou probíhat formou nezávazných B2B meetingů, kde se českým firmám představí 10 korejských společností.  
Registrace je zdarma. Lze domluvit schůzku i pouze s jednou vybranou společností (trvání schůzky cca 1 hodina)

Datum konání akce: Úterý 11. dubna 2017, od 9:30 do 17:00 
Místo: Corinthia Hotel Prague, Kongresová 1655, 140 69 Praha 4

Pořadatel akce: KOTRA – Korejská vládní agentura na podporu obchodu a investic. Agentura KOTRA, působící v 82 zemích světa, od roku 
1990 nabízí českým společnostem i další bezplatné profesionální služby. Například pomoc při vyhledávání vhodných korejských dodavatelů dle 

specifikace poptávaného zboží, finanční podporu při účasti na veletrzích v Jižní Koreji a další. V případě zájmu napište dotaz.  

Kontaktní osoba: David Kuš (přihlášky, bližší info o společnostech)
Tel: +420 245 005 658; Email: kus@kotra.cz

Adresa: Škrétova 12, Praha 2, 120 00  Web: www.kotra.cz

Název firmy Produkt

Informační a komunikační technologie (ICT)

HEXHIVE CO., LTD.
Full HD 360° více směrové IP kamery, kamery na detekci požáru, kamery na řízení provozu 
a parkování, 360° černé skříňky na helmu pro motorkáře a cyklisty.

SEYOUNG INFORMATION  
& TELECOMMUNICATION CO., LTD.

WiWi - přenosná, radiová, beztrátová vysílačka využívající 2,4 GHz a 900 MHz frekvenčního pásma, až 
pro 6 osob najednou, se skvělou penetrací signálu přes zdi.

ONESOFTDIGM CO., LTD.
Přenosné měřicí přístroje pro měření tělesného tuku přes 4 kontaktní elektrody s BIA (bioelektrická 
impedanční analýza), určené pro Fitness centra.

Kosmetika a péče o krásu

JW BIO CO.,LTD. Vlasová tonika proti vypadávání vlasů a šampóny z přírodních materiálů (např. z mořských řas).

MIJIN COSMETICS CO., LTD. Esenciální pleťové masky a krémy.

Ostatní

BU KWANG SA CO., LTD. Stínící plachty z technických textilií, které mají široké uplatnění a agrotextilie.

DECOREA CO., LTD.
Dokorační síťky na balení květin. Design výrobků společnosti Decorea vychází z maleb malíře Jackso-
na Pollocka a techniky „Drip Painting“, neboli kapání barvy na plátno.

DAEHA CO., LTD. Ergonomické kancelářské židle a jejich součástky a mechanismy.

JINYANG TECHNOLOGY CO., LTD.
Tkané a netkané ochranné pásky na elektrické a optické kabely, určené pro kabelový průmysl. 
Společnost drží certifikáty ISO9001 a ISO14001.

SUNGDOTECH CO., LTD. Odlučovače olejů (Oil Skimmer) z kapalin pro průmyslovou výrobu.

Kotra 1_4_new.indd   1 22.3.2017   10:25:52
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Z Prahy se bude létat  
na pět londýnských letišť

Loni prošlo branami letiště 
třináct milionů pasažérů, 
letos by jejich počet mohl 
poprvé překonat čtrnáct 
milionů. Letní letový řád 
vstoupí v platnost v neděli 
26. března a skončí 28. října. 
Během jeho platnosti bude 
v Praze působit 66 dopravců, 
jejichž letadla obslouží  
154 destinací, nejčastěji v Itá-
lii, Velké Británii, Španělsku, 
Francii, Rusku a Řecku.

Aerolinky v Praze a jejich 
letní dálkové cíle

Air Canada rouge Toronto

Air Transat Montreal

České aerolinie Soul

Delta Air Lines New York/JFK

Emirates Dubai (A380)

FlyDubai Dubai

Hainan Airlines Peking

China Eastern Šanghaj

Korean Air Soul

Sichuan Airlines Čengdu

 Pramen Letiště Praha

Nový příkaz zvýší 
bezpečí na železnici



n Z on-line podkladů 
lze snadno vytipovat 
bílá či řídce obsazená 
místa v určitém oboru 
a v dané lokalitě.

Jiří Liebreich

Právě spuštěná on-line mapa 
malého podnikání, kterou 
vytvořil tým datových žurna-
listů Samizdat pro program 
T-Mobile Rozjezdy, umožní 
podnikatelům najít  a obsadit 
nejvhodnější segment trhu 
v daném regionu. Takzvaná 
Velká mapa malého podniká-
ní ukazuje rozložení téměř 
186 tisíc ekonomicky aktiv-
ních firem na území Česka, 
které zaměstnávají nanejvýš 
padesát zaměstnanců a nále-
ží do některé z 81 vybraných 
oborových kategorií. 

„Každý, kdo se chce pustit 
do podnikání, si může 
zdarma ověřit, jak velká 
konkurence ho kde čeká, 

případně který obor v jeho 
okolí chybí,“ uvádějí autoři, 
kteří vycházeli z dat registru 
živnostenského podnikání, 
obchodního rejstříku a regis-
tru ekonomických subjektů. 
Mapa je aktuální ke druhé-
mu pololetí roku 2016 
a vychází ze sídel 
společností. 
Cena projektu 
leží v řádu 
desítek tisíc 
korun.

„Malé 
podnikání 
považujeme 
za nesmírně 
důležitou, a po-
někud opomíjenou 
součást národní ekonomiky,“ 
komentoval spuštění mapy 
Tomáš Ryšavý, ředitel strate-
gie T-Mobilu. „Lidé mají často 
dobrý nápad, který by stačilo 
realizovat ve vedlejší ulici 
či vesnici a měl by mnohem 
větší úspěch. Vedlejším cílem 
projektu bylo upozornit 

na program T-Mobilu Rozjez-
dy,“ doplnila Martina Kemro-
vá, manažerka komunikace 
T-Mobile.

Z vybraných oborů jsou 
nejčastěji zastoupeni pro-

vozovatelé restaurací, 
kaváren nebo stánků 

s občerstvením, 
těch je téměř  

51 tisíc. „Bez-
konkurenčně 
nejvyšší počty 
různých 
pohostin-

ských zařízení 
se v přepočtu 

na jednoho oby-
vatele koncentrují 

v pohraničních turis-
tických oblastech,“ pozname-
nali autoři. 

Stále ale existuje mnoho 
obcí nad tisíc obyvatel, kde 
lidé postrádají i základní 
služby. V desítkách z nich 
scházejí kadeřnice a vel-
mi vzácný je obor krejčí. 
 Více E15.cz

n Natáčení dalších 
dílů Krtečka ve 3D po-
době se může z Číny 
přesunout do USA. 
Nová série je součás-
tí plánu na expanzi 
byznysu s Krtečkem, 
na jehož konci může 
být holding s miliar-
dovými tržbami. 

Daniel Novák

Kolem známé animované 
postavičky Krtečka začíná 
držitelka práv Karolína Mile-
rová budovat nový holding. 
Každá firma v něm bude 
mít na starosti samostatnou 

oblast byznysu s dětským 
hrdinou. Jedna firma bude 
mít pod sebou e-shop, další 
správu licenčních práv, jiná 
se zaměří na budování 
obchodů a zábavních center. 
Millerová teď vlastní spo-
lečnosti Little Mole a Little 
Mole Cartoon. 

„Pokud se projekty po-
vedou, tak nás to v tržbách 
hodí do zcela jiného řádu,“ 
uvedla Milerová. V případě, 
že s e-shopem a franšízami 
uspěje na čínském a americ-
kém trhu, počítaly by se trž-
by z Krtečka v miliardách. 

Nynější roční tržby 
z podnikání s postavičkou se 
počítají v desítkách milionů 
korun. Byznys s Krtečkem 
roste každý rok o deset až 

dvacet procent. „Neustále 
licencujeme výrobky na no-
vých trzích,“ dodala vnučka 
Krtečkova 
autora Zdeňka 
Milera.  

Samostatná 
firma z vy-
tvářeného 
holdingu bude 
mít na starosti 
také natáčení 
nových dílů 
ve 3D. První 
série 26 dí- 
lů s Krtkem 
a Pandou se už 
v Číně doděla-
la. Vysílací práva na nového 
Krtka podle podnikatelky 
kupují televize z celého 
světa. 

„Není vyloučené, že by 
se druhá série mohla dělat 
v Americe,“ uvedla byz-

nysmenka.  
Milerová se již 
kvůli tomu se-
tkala s lidmi 
ze Spojených 
států, kteří 
mají blízko 
k velkým stu-
diím, jako 
jsou Walt 
Disney nebo 
Pixar. Expan-
zi s dalším 
byznysem ko-
lem Krtečka 

plánuje do Spojených států 
ještě letos. Navíc využije 
ekonomickou diplomacii. 
Čínu už s delegací preziden-
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Pokud by e-shopy 
a franšízy uspěly 
na čínském 
a americkém 
trhu, počítaly by 
se tržby z Krtečka 
v miliardách.

On-line mapa  
malého podnikání  

ukazuje rozložení téměř 

186 
tisíc firem  

zaměstnávajících  
do padesáti  

lidí.

Kolem Krtečka vyrůstá  
nová obchodní skupina

ta Miloše Zemana navštívila, 
totéž by ráda zopakovala ve 
Spojených státech.  

 V tuzemsku už jednala 
například se slovenským mi-
liardářem Igorem Rattajem 
o zahrnutí postavy Krtečka 
do zábavních parků, které 
s dalšími investory vlastní 
nebo plánuje.  

Budování sítě „krtčích“ 
obchodů v Česku a okolních 
zemích bude doprovázet 
zřizování dětských center. 
V nich mají rodiče utrácet 
a děti si nejen hrát, ale třeba 
také sezn amovat se zdra-
vým životním stylem. 

Příprava na vytvoření sítě 
prodejen už běží zhruba 
rok a půl. Přibližně stejnou 
dobu bude ještě trvat, než se 
tyto obchody podaří otevřít. 
Cílem přitom není otevírat 
prodejny jen v České re-
publice, ale také v okolních 
zemích. Milerová rovněž po-
čítá s tím, že hlavní prodejny 
bude provozovat sama, 
ostatní budou fungovat 
na partnerské bázi. 
 ROZHOVOR str. 12

Mapa drobného 
podnikání pomůže 
nastartovat byznys

VIZOVICKÁ LIKÉRKA Rudolf Jelínek stočila 2700 lahví ko-
šer slivovice, kterou kontroloval rabín z organizace Orthodox 
Union. Tato slivovice určená pro židovský svátek Pesach se 
stáčí zpravidla jednou ročně a míří do Spojených států, které 
jsou největším trhem košer produktů likérky.

RABÍN DOHLÍŽEL
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https://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/pekar-na-kazdem-rohu-a-krejci-nikde-podivejte-se-na-on-line-mapu-drobneho-byznysu-1330282
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n Výsledky obchod-
ního roku 2016 v mla-
doboleslavské auto-
mobilce překonaly 
očekávání, jsou histo-
ricky nejlepší.

Tržby největší české automo-
bilky Škody Auto vzrostly loni 
o desetinu na rekordních  
13,7 miliardy eur. Rekordní 
byl rovněž čistý zisk, který 
vzrostl o 34 procent na  
951 milionů eur. Firma také 
od roku 2015 do konce letoš-
ního roku výrazně investuje 
do závodu v Kvasinách 
na Rychnovsku, což jí umožní 
zvýšit výrobní kapacitu.

„Výsledky obchodního 
roku 2016 překonaly naše 
očekávání,“ uvedl předseda 

Škoda Auto loni 
zvýšila zisk o třetinu 

Škoda Auto dosud vytvořila 
řešení pro opravu 300 tisíc 
vozů z celkem 1,2 milionu 
aut značky postižených 
aférou dieselgate týkající 
se motorů způsobilých 
obcházet měření emisí. 
Třetina z nich, zhruba sto tisíc 
aut, již navštívila servis, kde 
jim upravili software řídicí 
jednotky. Obcházení emisí 
Škoda vyřešila u dvoulitrových 
motorů TDI předchozí 
generace pro modely Superb, 
Octavia a Yeti. 

Automobilka řeší 
obcházení emisí

Křetínského EPH  
získal Itala z Enelu 

Vedení Energetického 
a průmyslového holdingu 
na pozici Business Deve-
lopment Director doplní 
Marko Arcelli. V energe-
tice působí přes dvacet 
let, postupně stál v čele 
společností Enel Trade, 
Enel North America a Slo-
venské elektrárne. Arcelli 
se má zaměřit na rozvoj 
a akvizice hlavně v jižní 
Evropě. /red/ Více E15.cz

Coca-Cola změnila  
vizáž milionům lahví 
Nápojářský gigant Coca-
-Cola stačil v Česku během 
měsíce přebrandovat  
13,5 milionu lahví. Dokon-
čil tak kampaň sjednocení 
značky s cílem vizuálně 
„vyčistit“ a zpřehlednit 
etikety. Změnami designu 
postupně projdou divize 
ve všech zemích. /nos/
 Více E15.cz

Krátce

představenstva Škody Auto 
Bernhard Maier. Za růst podle 
něho automobilka vděčí 
kromě vyššího počtu proda-
ných vozů vysoké vytíženosti 
výrobních závodů, lepšímu 
modelovému mixu danému 
zejména velkým zájmem 
o superb a optimalizovaným 
produktovým nákladům. Po-

čet aut dodaných zákazníkům 
loni vzrostl o 6,7 procenta 
na téměř 1,13 milionu aut. 
Na největším trhu v Číně 
prodala automobilka 317 tisíc 
aut, meziročně o třináct pro-
cent více. V západní Evropě 
rostla o pět procent na proda-
ných 454 tisíc aut a v Rusku 
zvýšila odbyt o procento.

Kvůli zvýšení výrobní 
kapacity pro modely Kodiaq 
a Superb investuje Škodov-
ka do továrny v Kvasinách 
od roku 2015 do konce 
letošního roku 11,6 miliar-
dy korun. Letošní výrobní 
kapacita díky tomu vzroste 
až na 295 tisíc vozidel ročně, 
což je o patnáct tisíc vozů 
víc, než bylo možné vyrobit 
loni. /čtk/

Zisk Škody Auto (v miliardách korun)
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http://zpravy.e15.cz/kancelar/personalie/kretinskeho-eph-hlasi-posily-ziskal-zkuseneho-itala-z-enelu-1330270
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/coca-cola-zmenila-vizaz-milionum-lahvi-1330269
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n Investoři přestávají 
věřit v růstovou hos-
podářskou politiku Bí-
lého domu a opouštejí 
parket.

Jaroslav Bukovský

Americké akcie podléhají 
největšímu návalu skepse 
od zvolení Donalda Trumpa 
do prezidentského křesla. 
Jen od počátku března přišel 
akciový index S&P sdružující 
pětistovku největších zámoř-
ských firem o bezmála  
2,5 procenta. Trh přitom 
táhne dolů odvětví, kterému 
dávali analytici díky Trum-
povi do vínku strmý růst: 
bankovní sektor. Jen za březen 
přišel takřka o desetinu své 
burzovní hodnoty.  

„Zdá se, že investorům 
trochu dochází trpělivost při 
čekání na realizaci Trumpo-
vy prorůstové hospodářské 
politiky,“ říká hlavní ekonom 
Deloitte David Marek. „S rych-
lostí a jednoduchostí prosa-
zení zásadních plánů nového 
prezidenta to nebude tak 
horké,“ připomíná i analytik 
BH Securities Martin Vlček. 
Burziáni vyčítají Trumpovi 

takřka čtyři měsíce promar-
něného času, pokud jde o sou-
pisku konkrétních nástrojů, 
kterak zrychlit růst.

 Od počátku loňského 
listopadu přitom trhy vsadily 
na nového kormidelníka Bílé-
ho domu pořádný balík peněz. 
Jen od počátku loňského listo-
padu do březnového maxima 
totiž americké akcie podražily 
o patnáct procent. Růstová 
vábnička ale přestává fungo-
vat a investoři balí kufry.

Podle analytiků může 
razantní nástup prodejců od-
startovat hromadné výprode-
je. Akcie jsou totiž pohledem 
firemních profitů nejdražší 
od prosince 2009 a mohou 
lákat k prodeji. „Americ-
ké akcie se momentálně 
prodávají za dvacetinásobek 

firemních zisků, což je příliš. 
Z tohoto pohledu si klidně 
dovedu představit zhruba 
desetiprocentní pokles jejich 
ceny,“ soudí expert Moody’s 
Analytics Tomáš Holinka.

Vedle bank, jejichž investoři 
sázeli na vstřícnější regulaci 
jejich byznysu, chřadne i další 
horká karta spojená s nástu-
pem Trumpa. O více než pět 
procent tak od počátku břez-
na propadl sektor těžařů ropy. 
Ti měli zase profitovat z to-
lerantnějšího přístupu vlády 
k ekologii těžby. „Náplastí 
na tržní ztráty však může být 
současný slabý dolar. Podpoří 
však primárně jen některá 
z odvětví, a to zejména firmy 
a potažmo akcie z techno-
logického indexu Nasdaq,“ 
dodává Vlček.

Wall Street slábne 
nejvíce od nástupu 
Trumpa do úřadu

Google umožní sdílení polohy přes aplikaci Maps

Uživatelé mapové aplikace Google Maps budou moci 
od příštího týdne sdílet s ostatními svou přesnou aktuální 
polohu. Potvrdila to společnost Google ze skupiny Alpha-
bet. Firma tím chce posílit užívání svého strategického 
produktu.  

ING je vyšetřována kvůli transakcím v Uzbekistánu

Nizozemskou bankovní společnost ING začali vyšetřovat 
státní zástupci kvůli podezření na možné praní špinavých 
peněz a korupci v Uzbekistánu. Banka čelí podezření, že 
náležitě neoznámila nezvyklé transakce, za což by mohla 
dostat značnou pokutu. 

VW nabídne první dluhopisy po dieselgate

Automobilka Volkswagen se dnes vrací na evropský 
dluhopisový trh. VW otestuje zájem investorů o své dlu-
hopisy poprvé od září 2015, kdy vypuknul skandál kolem 
manipulace s testy emisí. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,183

Čína 1 3,631

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,647

Japonsko 100 22,506

Kanada 1 18,686

Maďarsko 100 8,739

Norsko 1 2,954

Polsko 1 6,311

Rusko 100 43,139

Švédsko 1 2,841

Švýcarsko 1 25,220

Turecko 1 6,901

USA 1 25,003

Velká Británie 1 31,122

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 22. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 76,50   -0,65 % 

ČEZ 439,80   0,39 % 

Erste Bank 809,10   0,01 % 

Fortuna 105,00   -1,59 % 

Kofola 404,50   0,87 % 

KB 957,50   -1,88 % 

Moneta 85,50   -0,23 % 

O2 CR 279,90   0,32 % 

Pegas 825,00   0,06 % 

Philip Mor. ČR 13 495,00   0,90 % 

TMR 675,00 0,00 %

Unipetrol 223,90   0,04 % 

VIG 606,00   -0,67 % 

Celkový objem (v tisících korun) 637 640

Akcie na pražské burze 22. 3. 2017 

VÍTEJTE SE S LÁSKOU. Airbnb v říši středu sází na nový název 
Aibiying.
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Barbora Zemanová

Americká služba Airbnb 
zprostředkovávající krát-
kodobé ubytování hodlá 
v letošním roce rozšířit své 
aktivity na čínském trhu. 
Jednou z nejvýznamnějších 
změn bude změna značky 
služby na Aibiying, což 
v překladu znamená „vítejte 
se s láskou“. Airbnb v zemi 
také potvrdila zdvojnáso-
bení kapitálových investic. 
Jejich přesnou výši ale 
neposkytla. Firma rovněž 
ztrojnásobí počet zaměst-
nanců, aktuálně jich eviduje 
šedesát. 

Počet čínských turistů 
využívajících po celém 
světě služby Airbnb se 
v loňském roce zvýšil  
o 142 procent, napsal web 
Bussines Insider. Na tam-
ním trhu firma není nováč-
kem. Expanzi zde plánuje 

od roku 2014, kdy ke svým 
službám přidala on-line 
platby Alipay. 

Expanze do Číny je velká 
příležitost, ale současně 
je to velký risk, mimo 
jiné proto, že je tam velká 
konkurence lokálních spo-
lečností. Z tohoto důvodu 
loni neuspěl například ani 
Uber, který prohrál v kon-
kurenčním boji s tamní 
taxislužbou Didi. Dalším 
konkurentem Airbnb je 
také společnost Tujia.com, 
jejíž hodnota přesahuje za-
tím jen miliardu dolarů. Pro 
srovnání, hodnota Airbnb 
je 31 miliard dolarů.

Airbnb věří, že i díky 
pomalým a rozvážným 
krokům bude expanze 
úspěšná. „Nová generace 
čínských turistů chce vidět 
svět z nového úhlu,“ řekl 
generální ředitel Airbnb 
Brian Chesky.

Airbnb v Číně mění 
název a investuje

Vývoj indexu S&P 500 od zvolení Donalda Trumpa

 Pramen euroinvestor
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n V největším finanč-
ním centru Evropy 
zaměstnává Goldman 
Sachs přibližně šest 
tisíc lidí. Část z nich 
již brzy přesídlí. 

Arsen Lazarevič

Rozhodnutí obyvatel Velké 
Británie vystoupit z Evrop-
ské unie se začíná projevo-
vat i na bankovním sektoru 
země. Americká banka 
Goldman Sachs pro televizi 
CNBC potvrdila, že nehodlá 
čekat na to, jaké dohody se 
podaří tamní vládě dojed-
nat pro britský finanční 
sektor. 

Během následujících 
osmnácti měsíců proto 

hodlá uvést do pohybu 
plán, jehož součástí bude 
přesun stovek zaměstnanců 
do Německa a Francie, kde 
finanční dům také dispo-
nuje bankovní licencí.  
V těchto zemích 
banka také 
plánuje masivní 
investice do in-
frastruktury, 
technologií 
a lidí. 

„Vyslyšeli 
jsme to, co naši 
klienti požadu-
jí,“ uvedl výkonný 
ředitel banky Ri-
chard Gnodde. Připo-
mněl, že se přesun bude tý-
kat jen zlomku londýnských 
zaměstnanců: „Ať se bude 
dít cokoliv, Londýn pro nás 
zůstane velmi významným 

regionálním i globálním 
finančním centrem,“ dodal.  
Celkově Goldman Sachs 
zaměstnává přibližně se-
dmatřicet tisíc lidí, šest tisíc 

je jich v současnosti 
ve Velké Británii.  

Premiérka 
Spojeného 

království 
Theresa 
Mayová již 
29. břez- 
na spustí 

článek  
50 Lisabonské 

smlouvy, který 
umožní zemi 

vystoupení z Evrop-
ské unie. Potvrdil to britský 
velvyslanec Sir Tim Barrow, 
který o této skutečnosti in-
formoval předsedu Evrop-
ské rady Donalda Tuska. 

Goldman Sachs stěhuje 
zaměstnance kvůli brexitu  
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265006/175 inzerce

Britové mění  
přístup  
k inflaci
 
Velká Británie poutá v po-
slední době pozornost hlavně 
svým vystoupením z Evropské 
unie. Nicméně ve stínu této 
události se ve Velké Británii 
dějí i jiné inspirativní věci. 
Tamní statistický úřad (ONS) 
například poprvé oficiálně vy-
dal index spotřebitelských cen 
zahrnující náklady na vlast-
ní bydlení jako svůj hlavní 
ukazatel. Po několika letech 
tak byl završen strastiplný 
proces trvající od roku 2013. 
S novým indexem se tak ONS 
přidal i na stranu například 
Českého statistického úřadu, 
který vlastní bydlení v indexu 
spotřebitelských cen už dlou-
hodobě zahrnuje. Inspirace 
pro českou praxi ale leží někde 
jinde.

ONS totiž začal experimen-
tovat s použitím takzvaných 
big dat při konstrukci cenové-

ho indexu. Stahuje ceny z ně-
kolika internetových obchodů 
prodávajících potraviny. Úřad 
si od toho slibuje, že sníží 
náklady na šetření cen, zvýší 
frekvenci sběru, protože data 
stahují na denní bázi a rozšíří 
počet sledovaných produktů. 

To umožní lepší pochopení 
cenového chování, které zatím 
ze zřejmých důvodů není mož-
né. Regionální rozdíly sice  
přetrvávají, a tak šetření 
v terénu má své místo, ale 
k cenové konvergenci pravdě-
podobně dochází, když vám 
kamkoli dovezou či kdekoli 
prodají zboží za „internetové 
ceny“. I složení spotřebního 
koše lze dnes od největších 
obchodů za úplatu získat. 

Napovědět o útratách a ná-
kupním chování zákazníka 
může i jeho platební karta. 
Sice není všechno zlato, co se 
třpytí, a pečlivá práce s těmito 
daty bude potřeba, ale vliv 
velkých dat i v cenových sta-
tistikách poroste a pionýrská 
práce ONS může sloužit jako 
inspirace. 

Vždyť už i ČSÚ používá 
ceny internetových obchodů 
u několika málo reprezentantů 
ve spotřebním koši.

 
Autor je ekonomem Komerční banky

Z parketu

David Kocourek

Portugalský premiér An-
tónio Costa vyzval před-
sedu euroskupiny Jeroena 
Dijsselbloema k rezignaci. 
Reagoval tak na jeho výro-
ky, v nichž osočil jihoevrop-
ské země, že před něko-
lika lety čerpaly finanční 
pomoc od bohatšího severu 
a utrácely ji za „pití a ženy“. 
Ke kritice Nizozemce, který 
předsedá schůzkám mini-
strů financí zemí platících 
eurem, se přidala i Evrop-
ská komise a bývalý italský 
premiér Matteo Renzi.

Dijsselbloemův mluvčí 
reagoval, že sporný komen-
tář šéfa euroskupiny byl 
dezinterpretován a že nebyl 
namířen vůči žádné kon-
krétní zemi ani regionu.

Dijsselbloem v rozhovoru 
s německým listem Frank-
furter Allgemeine Zeitung 
prohlásil, že při krizi eura 
v letech 2010−2013 prokáza-

ly bohatší severoevropské 
země eurozóny solidaritu 
s jihem a poskytly mu 
finanční pomoc.

„Jako sociální demokrat 
věřím, že solidarita je 
nesmírně důležitá. Ale ať 
už ji vyžaduje kdokoli, má 
i povinnosti. Nemůžu  
utratit všechny peníze 
za pití a ženy a pak žádat  
podporu,“ uvedl Dijssel-  
bloem v interview, které 
vyšlo 20. března.

Jeho poznámka vyvolala 
ostrou kritiku ve Španěl-
sku, Itálii i Portugalsku. 
Tamní premiér Costa řekl, 
že Dijsselbloemovy výroky 
jsou rasistické, xenofobní 
a sexistické. Bývalý italský 
premiér Renzi řekl, že 
Dijsselbloemovi uklouznul 
„stupidní komentář“. „Čím 
dříve rezignuje, tím lépe“, 
uvedl Renzi podle agentury 
ANSA. /čtk/  NÁZORY str. 14

Šéf euroskupiny se 
opřel do jihu Evropy

Banka 
přesune

stovky
pracovníků

z Londýnského City
do Německa

a Francie.
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n Pachatael nejdříve 
vjel do lidí na chod-
níku a pak smrtelně 
pobodal policistu. 

Nejméně dvě oběti a několik 
zraněných si včera vyžádal 
násilný incident u budovy 
britského parlamentu v Lon-
dýně. Policie oznámila, že 
událost vyšetřuje jako terori-
stický útok a to do doby, než 
bude znám jiný důvod činu.

Podle dosavadních infor-
mací najel útočník vozem 
nejprve do lidí na chodníku 
na Westminsterském mostě, 
následně z auta vyběhl 
a pobodal policistu. Ten svým 

zraněním později podlehl. 
Policie útočníka postřelila. 
Podle redaktora agentury 
PA, který událost sledoval 
z okna své kanceláře, zazněla 
střelba a křik. „Byla tam 
skupina asi 40 nebo pade-
sáti lidí, která běžela za roh 
z ulice Bridge Street k areálu 
parlamentu. Zdálo se, že před 
něčím prchají,“ řekl Andrew 
Woodcock, kterého citovala 
BBC. Když dav doběhl k bráně 
areálu, najednou jeden muž 
vběhl do dvora. „Zdálo se, že 
drží dlouhý kuchyňský nůž. 
Slyšel jsem něco, co znělo 
jako výstřely – asi tři,“ dodal.

Podle agentury PA, která 
se odvolává na zdravotní-

ky z londýnské nemocnice 
svatého Tomáše, zahynula 
při atentátu nejméně jedna 
žena. Zraněných je podle 
očitých svědků sedm až deset. 
Asi pět jich zůstalo ležet 
na chodníkuna mostě, další 
dva lidé podle očitých svědků 
leželi po útoku přímo před 
parlamentem. Několik osob 
utrpělo vážná zranění.

Podle jednoho ze svědků 
byl pachatel ve středním 
věku, asijského původu. 
V ruce měl údajně nůž dlouhý 
asi 20 centimetrů. Policie 
už vyzvala veřejnost, aby jí 
poskytla fotografie či videa 
s podezřelým mužem. /čtk/

  Sledujte E15.cz 

Londýnem otřásl 
útok teroristy

Nový německý prezident 
Frank-Walter Steinmeier, 
který včera na společném 
zasedání Spolkového 
sněmu a Spolkové rady 
slavnostně složil přísahu, 
v projevu vybídl Němce 
k obraně demokracie. 
Prohlásil přitom, že nebude 
nestrannou hlavou státu. 
„Naopak – budu na straně 
demokracie,“ řekl. Hovořil 
také o Evropě a Evropské 
unii, jejíž kritika je opráv-
něná, neboť potřebuje 
reformy. V této souvislosti 
varoval před návratem 
k nacionálním tématům. 
„Do nitra Evropy znovu 
pronikla fascinace auto-
ritářstvím,“ konstatoval 
s tím, že o demokracii se ne-
smí jenom mluvit. „Musíme 
se ji znovu naučit a bojovat 
za ni,“ doplnil.

Kriticky se nový německý 
prezident zmínil o svém tu-
reckém protějšku. S Anka-
rou má nyní Berlín napjaté 
vztahy, neboť německé úřa-
dy zakázaly tureckým poli-
tikům vést v Německu mezi 
tureckou menšinou agitač-
ní kampaň před dubnovým 
referendem o posílení 
Erdoganových pravomocí. 
Turecký prezident v reakci 
na to přirovnal chování Ně-
mecka a kancléřky Angely 
Merkelové k nacistickým 
způsobům.

„Zanechte nestydatého 
přirovnávání k nacismu! 
Neřežte pouto s těmi, kteří 
chtějí mít Turecko za part-
nera,“ řekl Steinmeier. 
„Respektujte právní stát 
a svobodu médií a novi-
nářů! A propusťte Denize 
Yücela,“ dodal. /čtk/ 

n Alespoň 215 hlasů 
potřebuje republikán-
ská strana k tomu, aby 
dnes schválila část 
Trumpovy reformy. 

Arsen Lazarevič

Pro prezidenta Donalda 
Trumpa je dnešek klíčový 
pro to, aby mohl naplnit 

jeden ze svých nejopako-
vanějších předvolebních 
slibů a „zbavil Američany 
katastrofy zvané Obamaca-
re“, tedy zdravotní reformy 
svého demokratického před-
chůdce v Bílém domě. Má 
posledních pár hodin na to, 
aby ještě těsně před hlasová-
ním přesvědčil kongresmany 
pro podporu vlastního návr-
hu, který má změnit systém 
zdravotnictví v zemi.

Budou-li demokraté hlaso- 
vat jednotně, nesmějí „prezi- 
dentovi“ republikáni prohos- 
podařit víc než 22 svých hla-
sů. Což nemusí být snadné. 
Konzervativní republikáni 
kritizují v Trumpově návrhu 
to, že nejde dostatečně dale-
ko, aby beze zbytku demon-
toval Obamacare. Další část, 
hlavně středových republi-
kánů, se zase obává, že nový 
Trumpův návrh spíše povede 

k další nestabilitě celého 
zdravotního systému.

Trumpova administrativa 
si ale i přesto věří. „Abych byl 
upřímný, jsme přesvědčeni, 
že získáme hlasy,“ řekl Mike 
Pence, Trumpův viceprezi-
dent, pro jednu z alabam-
ských rozhlasových stanic. 
„Doslova každou hodinu 
vidíme, jak členové Kongresu 
velmi úzce pracují na zlepšení 
tohoto zákona, aby společně 

splnili slib americkým obča-
nům,“ dodal Pence.

Pro republikánské vůdce 
jde ale o mnohem víc, než 
jen o pohřbení Obamacare. 
Nepodaří-li se nový Trumpův 
návrh schválit, mohla by 
podle politologů být ohrožena 
další spolupráce prezidenta 
s republikánskou partají. To 
by nejen oslabilo obě strany, 
ale i značně ztížilo další re-
formní úsilí. Sledujte E15.cz 

Kongres USA rozhoduje o podobě zdravotnictví

PŘÍSAHAL. Frank-Walter Steinmeier včera složil před německý-
mi zákonodárci prezidentskou přísahu. 
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Steinmeier
nechce zůstat 
nestranným

TĚŽKÁ ZRANĚNÍ. Na místě incidentu zůstalo ležet několik osob s vážnými zraněními.
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Ruští poslanci včera schválili 
zákon, který umožní ruským 
podnikatelům neplatit 
v Rusku daně z majetku 
v zahraničí. Podmínkou je, 
aby se jich týkaly západní 
sankce. Pro zákon zvedlo 
ruku 322 poslanců, proti bylo 
85, jeden zákonodárce se 
zdržel.

Hlasování podle serveru 
Newsru.com provázel skan-
dál, když návrh podpořili jen 
poslanci vládní strany Jednot-
né Rusko. Předák naciona- 
listů Vladimir Žirinovskij 
prohlásil, že je proti podpoře 
„největších boháčů v zemi“.  
„Nespravedlivé a nepoctivé 
rozhodnutí postihne nejen 
rozpočet, ale také obyčejné 
občany, na které doléhá zdra-
žování potravin a inflace,“ 
varoval Oleg Šejn ze strany 
Spravedlivé Rusko. Autor 
předlohy Andrej Makarov ale 

výhrady odmítl jako laciný 
populismus.

Možnost neplatit v Rusku 
daně z majetku v zahraničí se 
týká Rusů zasažených sank-
cemi od roku 2014, kdy Západ 
takto zareagoval na ruskou 
anexi Krymu a konflikt 
na východě Ukrajiny. V tomto 
případě budou moci místo 
daňového přiznání podat 
prohlášení, že daně platí jin-
de, což budou i muset doložit.
Podle Makarova nejde o le-
galizaci daňových úniků, ale 

o to, aby tito Rusové neplatili 
větší daně než ostatní. Jako 
nerezidenti byli zdaňováni 
třicetiprocentní sazbou mís-
to třináctiprocentní.

Zákon umožní odečíst rus-
ké daně zpětně od 1. ledna 
2014. Vláda upřesní seznam 
zemí, jejichž sankce dovolí 
přestat být daňovým rezi-
dentem v Rusku bez ohledu 
na počet dnů strávených 
ve vlasti. Až dosud v Rusku 
platil daně každý, kdo v zemi 
strávil 183 dnů a více. /čtk/

Duma ulevila podnikatelům 
ze sankčních listin Západu

Západní sankce se vztahují na přibližně dvě stovky Rusů, ale většina 
z nich jsou státní úředníci, jimž zákon zakazuje podnikat v zahraničí. 
Jde tak vlastně pouze o několik velkých ruských podnikatelů, jako 
je Gennadij Timčenko, Arkadij Rotenberg či Igor Sečin, a ti jsou 
považováni za blízké ruskému prezidentovi Vladimiru Putinovi.

Jde jen o několik 
příznivců Kremlu

EU se zřejmě stane 
vícerychlostní
Prezidenti a premiéři 
zemí EU vyjádří v sobotu 
na schůzce v Římě odhod-
lání postupovat i nadále 
společně stejným směrem, 
ovšem v případě nutnos-
ti rozdílným tempem 
a s různou intenzitou. 
Náznak posunu EU směrem 
k vícerychlostní Evropě je 
obsažen v poslední verzi 
návrhu závěrečné deklarace 
připravované schůzky. 

Pět tureckých vojáků 
dostalo azyl v Norsku
Čtyři turečtí armádní dů-
stojníci a vojenský přidě-
lenec na tureckém velvy-
slanectví dostali v Norsku 
politický azyl. Vojáci se 
obávali, že by po návratu 
do vlasti skončili ve vězení 
kvůli masovým čistkám, 
které probíhají v turecké 
armádě po loňském zmaře-
ném puči.

Mexický ministr varuje 
před účastí na stavbě zdi 
Mexický ministr hospo-
dářství Ildefonso Guajardo 
varoval mexické firmy před 
účastí na stavbě zdi, již se 
chystá na hranicích s USA 
vybudovat prezident Do-
nald Trump. Ministr řekl, že 
firmám sice nebude hrozit 
legální postih ani sankce, 
účast na projektu by si ale 
měly dobře rozmyslet. 

Jihokorejci vyzdvihují 
havarovaný trajekt
Jihokorejští dělníci včera 
zahájili operaci, jejímž cí-
lem je vyzdvihnout z moře 
havarovaný trajekt Sewol. 
Ten se potopil před téměř 
třemi lety. Na palubě zahy-
nulo více než tři sta lidí – 
většinou studentů na výle-
tě. Těla 295 obětí se našla, 
devět se nadále pohřešuje. 
Jejich příbuzní doufají, že 
by těla mohla být nalezena 
uvnitř havarované lodi. /čtk/

Krátce

SEAT.CZ #chciSEATNAJDETE NÁS NA:
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odbočovacích světel nebo Media Systém Colour s dotykovým ovládáním a 5" barevným displejem pro maximální bezpečnost a pohodlí na každé vaší cestě. 
Nový SEAT Toledo. OTESTUJTE U SVÉHO PRODEJCE AUTO JAROV!
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kombinovatelná s akční nabídkou TRADE-IN. Použité obrázky jsou pouze ilustrativní.

AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 288, 
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Byznys s krtkem přežije
n Legenda českého animovaného filmu Krteček zažívá období 
zvratu. Zdá se, že po dlouhých letech by mohly utichnout 
spory o majetek, které po smrti jeho autora Zdeňka Milera 
vypukly v rodině. To Krtkovi usnadní plány na globální 
expanzi. Na to vše se výtvarníkovy vnučky Karolíny Milerové, 
majitelky práv k černé figurce, ptali čtenáři E15.cz. 

 Je na obzoru definitiv-
ní vyřešení sporů o práva 
na Krtečka? Co bude doho-
da obsahovat?
Hlavní spor je mezi dědici 
o pozůstalost po mém dědeč-
kovi. Jeho zdárné vyřešení 
ale nezáleží jen na mně, ale 
na celé mé rodině. Hlav-
ním krokem je rozhodnutí 
o platnosti závětí. Celá věc 
je o to komplikovanější, že 
se dědického řízení účastní 
hodně lidí. 

 Kolik sporů o práva 
na Krtečka běží a v kolika 
z nich jste jednou ze stran 
vy sama?
Sporů ubývá. Co se týče 
rodinných sporů, ty řešíme 
jednáním o komplexní doho-
dě, která uspokojí všechny 
členy rodiny. Naše obchodní 
spory zaznamenaly přízni-
vý obrat, kdy jsme vyhráli 
jeden spor s firmou, kterou 
zalicencovala paní Fische-
rová (správkyně dědictví 
po Zdeňkovi Milerovi − pozn. 
red.) po smrti mého dědečka 
bez vědomí dědiců.

 O co vlastně v dědic-
kém sporu běží?
Hlavní spor se týká dědictví 
po mém dědečkovi. Celé věci 
se účastní několik členů 
rodiny a existují dvě závěti, 
u nichž se neví, která je 
správná. Spor o mou smlou-
vu, kterou mi dal dědeček, je 
jen doplňkový.

  
 Kolika lidí se spor 

týká?
Je v něm asi šest členů rodiny. 
Pro každého má dohoda, 
na které pracujeme, přinést 
něco pozitivního. Každý ale 
musí zároveň v něčem ustou-
pit. Náš byznys ale běží výbor-
ně. Spory, které jsme měli, se 
týkaly pár výrobků. Produktů 
přitom máme stovky.

 Nedávno jste nazna-
čila, že cesta k dohodě už 

Je držitelkou 
práv 
k postavičce 
Krtka, kterou 
vytvořil její 
dědeček, režisér 
a animátor Zdeněk Miler. Je 
majitelkou společností Little 
Mole a Little Mole Cartoon.

Karolína  
Milerová (27)
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nemusí být dlouhá. Co to 
znamená?
O dohodě se bavíme už půl 
roku, ještě to tak na čtvrt až 
půl roku je. Vztahy v rodině 
byly hodně špatné už dávno 
před smrtí dědečka. Dohoda 
by ale měla trh uklidnit.

 Plánujete otevírat 
obchody a zábavní cent-
ra. Budete prodávat také 
v Číně?
Pokud bychom se k tomu 
rozhodli, chtěla bych tam 
partnera, který už v Číně 
provozoval západní fran-
šízy typu Starbucks, aby se 

nestalo, že se značka začne 
kopírovat nebo to bude 
udělané ošklivě. Jezdím ale 
do Číny často, takže vím, že 
to jde. Najít partnera ovšem 
nebude jednoduché.   

 Jak vypadá váš byznys 
v Číně?
Vysílá se nový seriál, licen-
cujeme produkty na prodej. 
Rozšiřujeme tam pole pů-
sobnosti, zaměstnáváme lidi. 
K dnešnímu dni je hotových 
52 dílů první série, které 
právě běží v sobotu a v ne-
děli ráno v dětském bloku 
Animáček v TV Barrandov. 

Vysílací práva na televizní 
seriál nyní kupují televize 
z celého světa.

 Proč jste svolila k na-
točení nových dílů?
Značku je potřeba rozvíjet. 
A když už zahraniční tele-
vize nechtějí kupovat práva 
na starý film, značka upadá. 
Když vás tedy osloví jedna 
z největších televizí na světě 
(CCTV – pozn. red.), neřek-
nete ne.

 Proč nechtějí v cizině 
původního Krtka?
Mnohokrát jsem o tom jed-
nala v Americe a vždy říkali: 
nic moc. Je to pro ně bohužel 
zastaralé až nudné. Původní 
díly Krtečka baví děti do tří 
let. Nový Krteček jde proto 
na ruku i starším dětem od tří 
do šesti sedmi let. Navíc děti, 
když dnes nemají animaci 
ve 3D, nerezonuje jim. Neříká 
se mi to dobře, ale je to tak.

 Pokud Krteček dorazil 
i do Číny, kdy se vydá 
do USA?
Začátek expanze do USA 
plánujeme již letos. V násle-
dujících pěti letech chceme 
obecně expandovat na další 
zahraniční trhy. V plánu 
máme i další projekty, které 
bychom chtěli zaštítit znač-
kou Little Mole.

 Proč Krtek vyrazil 
zrovna do Číny? Nebyly 
nabídky odjinud?
Po množství jednání s něko-
lika zahraničními produkce-
mi jsme se rozhodli pro ko-
produkci s největší čínskou 
televizí CCTV. Je to jedna 
z největších televizí na světě 
a dostat nabídku na spolu-
práci od partnera takového 
formátu je velká pocta.

 Jak se vám zamlouva-
lo, když se Krtka v čínské 
televizi „chopil“ prezident 
Zeman? 
V Číně je Krteček velmi 
populární a děti ho mají rády. 
Během let se stal naším neofi-
ciálním státním symbolem. Je 
pochopitelné, že jej pan prezi-
dent při návštěvě ČLR prezen-
toval a jsme na to pyšní.

 Pojedete s Milošem 
Zemanem do Číny znovu?
Ještě jsem nedostala oficiální 
pozvání, ale podle mých 

informací bych pozvaná být 
měla. S panem prezidentem 
bych ráda jela i do Ameriky, 
abychom například navázali 
nové vztahy s producenty. 
Ostatně to byl sen mého 
dědy, aby byl Krteček popu-
lární i v Americe.     

 Jaké je hlavní Krtečko-
vo poselství?
Hlavním Krtečkovým 
poselstvím je význam 
přátelství a láska k přírodě. 
Takové poselství je a bude 
vždy důležité, v každé době 
a společnosti. Proto je tak 
nadčasové.

 Četl jsem, že budouc-
nost patří umělé inteligenci, 
digitalizaci, robotizaci. Do-
čkáme se i Robo-Krtečka?
Jelikož chceme zachovat 
odkaz mého dědečka, 
s Krtečkem stále pracujeme 
a rozvíjíme ho. Na poža-
davky na 3D animaci jsme 
reagovali vytvořením nových 
animovaných dílů, které 
dnešní děti baví. Je velice 
pravděpodobné, že technolo-
gický vývoj a pokrok přinese 
robotické hračky s umělou 
inteligencí, ale Krtečkova 
vize je spíše spojená s příro-
dou, ekologií a tradicí.

 Provázel vás Krteček 
celým dětstvím?
Určitě. S dědečkem jsem vždy 
trávila hodně času a jeho 
výchova na mě měla velký 
vliv. Díky jeho přístupu, který 
byl stejný jako při tvorbě 
Krtečka, jsem se naučila 
důležitým vlastnostem, které 
nyní oceňuji každý den. Dalo 
by se tedy říct, že za své dob-
ré vlastnosti vděčím právě 
mému dědovi a Krtečkovi. 

Celý rozhovor od dopoledne  
na E15.cz





Babiš se bojí 
lynče. To jako 
vážně?
Andrej Babiš, šéf hnutí ANO 
a bývalý majitel Agrofertu 
se obává lynče. A hledá 
ochranu u premiéra Sobotky. 
Aby bylo úplně jasno, je 
přesvědčený, že ho zlynčuje 
Poslanecká sněmovna. Je to 
samozřejmě myšleno obraz-
ně, obrazotvornost ovšem 
tím pádem začíná pracovat 
na plné obrátky. Představa, 
jak rozvášněný dav záko-
nodárců žene vicepremiéra 
ze sídla českého sněmu 
Sněmovní ulicí směrem 
na Malostranské náměstí... 
Leč imaginace je jedna věc, 
realita je jako obvykle mno-
hem střízlivější. 

Osazenstvo sněmovny se 
nechystá Babiše ani lynčo-
vat, ba ani soudit. Jen se nej-
spíš bude dál ptát – Babiše 
na jeho obchody, premiéra 
na to, co udělá s Babišem. Dá 
se odhadnout, že to až do po-
slaneckých prázdnin bude 
setrvalý stav. Otravné to 
bude pro oba, pro Bohuslava 
Sobotku paradoxně víc. Pre-
miérovi totiž budou zatápět 
hned ze dvou stran.

Babiše dohání jeho 
podnikatelská „zdatnost“, 
kauza korunových dluhopi-
sů je v podstatě jen vrchol 
ledovce. Na tenký led se 
ovšem vydal sám. Tím, jak se 
čím dál tím více zamotával 
do vysvětlování svých majet-
kových poměrů a daňových 
kouzel. Fakta a čísla, která 
předkládá, jen vzbuzují nové 
a nové pochybnosti. Ať už 
se jedná o nákup dluhopisů 
z roku 2012 nebo vysvětlová-
ní, kolik peněz si doopravdy 

od devadesátých let vydělal. 
O operacích s firmami Pro-
frost, Afeed a Afeed CZ, které 
v letech 2009 až 2011 prodal 
nikoli cizímu zájemci, ale 
svému vlastnímu Agrofertu, 
ani nemluvě. Vicepremiér 
a ministr financí má co 
vysvětlovat, ne že ne. I když 
je fakt, že sofistikované 
operace ošetřené špičkovými 
právníky, při nichž se zjed-
nodušeně řečeno z firemních 
peněz dělají soukromé, ne-
jsou ve velkém byznysu nijak 
neobvyklé.

Jenže Babiš je politik. 
A politikem chce zůstat, ba 

dokonce stoupat výš. Musí 
proto počítat s tím, že jeho 
aféry budou hojně propíra-
né, případně i zveličované 
a rozhodně natahované 
co nejblíže k datu konání 
podzimních parlament-
ních voleb. Ono se mu toho 
přitom zase tolik neděje. Pro 
členy vlastního hnutí je zcela 
nezpochybnitelnou autori-
tou, pro pravověrné stou-
pence hnutí ANO už málem 
martyrem. 

Může tedy přijít leda tak 
o nějakou část nerozhod-
nutých voličů, případně 
o některé z těch, kteří při 
minulých volbách k jeho 
hnutí přeběhli. Ti ostatní by 
mu hlas stejně nedali. Navíc 
má stále v záloze možnost 
na poslední chvíli položit 
kabinet. Možná dokonce hra-
je na to, aby politický kiks 
udělal premiér a vyhodil ho 
z vlády. Roli vyhazovače by 
ostatně Sobotkovi ráda vnu-
tila i parlamentní opozice. 

Jaké bude pokračování 
téhle hry, uvidíme na konci 
příštího měsíce. Babiš se 
nakonec podvolil, hodlá 
poslechnout sněmovnu 
a do konce dubna jí dá 
písemný rozklad svých 
transakcí. 

Tak si připomeňme, co by 
měl obsahovat. Dolní komo-
ra parlamentu vicepremiéra 
vyzvala, aby vyvrátil „vážná“ 
podezření z daňových úniků 
v souvislosti se svými ob-
chody se skupinou Agrofert, 
kterou dříve vlastnil.

Komentář

Jana Havligerová

Babišovi se zase tolik 
neděje. Pro členy 
hnutí je autoritou, 
pro skalní příznivce 
málem martyrem.
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Tvář dne 

 Jakkoli dosud neznáme motiv 
útoku, probíhá plnohodnotné 
protiteroristické vyšetřování,

řekl důstojník londýnské  
Metropolitní policie  
Ben-Julian Harrington
str. 10
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Glosa

Hubatá trefa do černého
Evropa má zase skandál, tentokrát slovní. Jeroen Dijssel-
bloem, nizozemský šéf euroskupiny, se nechal slyšet, že 
jižní země EU probendily solidární peníze za pití a ženy. 
Vyjádřil se tak v seriózním rozhovoru pro seriózní němec-
ké noviny Frankfurter Allgemeine Zeitung. Slovní úlet má 
v kontextu debaty o podmínkách další pomoci zadlužené-
mu Řecku dvě roviny. 

První je formální. Na domovské stránce FAZ, konkrétně 
v neplaceném úryvku z interview, nejsou žádné „ženy 
a pití“ k nalezení. Že by zapracovala politická korektnost? 
Možná. Na Dijsselbloemův výrok upozornil až britský 
deník Financial Times. Čili list ze země, která dává Evropě 
vale... Druhá rovina je obsahová. Nejde o útratu za hýření, 
jde o účet za věci, které se nikdy – měřeno ekonomic-
ky – neměly stát. Členství Řecka v eurozóně k nim patří. 
Zda měl právě toto Dijsselbloem na mysli, ví jen on sám. 
V každém případě v čele euroskupiny přes kritiku zůstává 
a řecký problém trvá dál.
 Igor Záruba
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Zemřela loutkoherečka 
Helena Štáchová

Ve věku 72 let zemřela 
v noci na včerejšek loutko-
herečka, scenáristka, reži-
sérka, interpretka Máničky 
a Bábinky a od roku 1996 
ředitelka Divadla Spejbla 
a Hurvínka Helena Štácho-
vá. V divadle působila již 
od roku 1966 jako elévka po 
absolvování Divadelní fa-
kulty Akademie múzických 
umění. Hned o rok později 
převzala jako třetí v historii 
divadla interpretaci Mánič-
ky. Milovníci animovaného 
seriálu Simpsonovi ji ovšem 
dobře znali i jako dabérku 
Lízy, kterou namlouvala od 
první řady.

V Praze bude původní 
West Side Story
Broadwayská produkce 
představí ode dneška do 
neděle v Kongresovém 
centru v Praze slavný mu-
zikál West Side Story 
z roku 1957. Hudební reži-
sér představení, dirigent 
a pianista Donald Chan 
bude stát v čele orchestru, 
který muzikál nabídne 
v šestnáci evropských ze-
mích, včetně představení 
v Praze. Celá produkce čítá 
sedm kamionů a čtyři dny 
příprav. /čtk, duk/

Krátce

n Čtyřiadvacátý filmo-
vý festival Febiofest 
začíná dnes v Praze 
a po osmi dnech se 
přesune do dalších 
třinácti českých měst.

Dušan Kütner

Režisér Emir Kusturica, herec 
Jan Tříska, dvorní kamera-
man režiséra Davida Cronen-
berga Peter Suschitzky, ame-
rický režisér Abel Ferrara či 
režisérka Agnieszka Hollan-
dová patří mezi hlavní hosty 
letošního čtyřiadvacátého 
ročníku filmového festivalu 
Febiofest. Právě novinka 
Hollandové Přes kosti mrt-
vých s Miroslavem Krobotem 
v hlavní roli dnes celý filmový 
maraton zahájí.

Filmový festival letos včetně 
regionálních „ozvěn“ nabídne 
celkem přes sto padesát filmů 
z pětapadesáti zemí. Dvacet 
z nich budou předpremi-
érami, uvedli pořadatelé. 
Předsedou poroty bude letos 
legendární český režisér Juraj 
Herz.

Tříska, Suschitzky a Ferrara 
se festivalu zúčastní kvůli 
tomu, že budou oceněni 
cenou Kristián za přínos svě-
tové kinematografii. Tříska 
je tuzemskou legendou již od 

Febiofest uvede sto padesát filmů

Nejšťastnější den v životě  
Olliho Mäkiho

(romance, Finsko/Švédsko/
Německo, 92 minut)
Režie: Juho Kuosmanen
Hodnocení: 90 %

POPRVÉ ve své třicetileté historii se v Praze představí britská 
skupina Mike + The Mechanics. Kapela bývalého člena Genesis 
Mika Rutherforda, jež se proslavila hity jako Over My Shoulder 
a dalšími, vystoupí v Lucerně 6. září v rámci turné Let Me Fly.

MIKE + THE MECHANICS
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Iva Přivřelová

Novinka Nejšťastnější den 
v životě Olliho Mäkiho 
připomíná pozapomenu-
tého skutečného finského 
boxera, který měl v srpnu 
1962 šanci získat titul mistra 
světa. Ostatním boxerským 
dramatům se přesto vůbec 
nepodobá.

Zažité prvky žánru dokon-
ce převrací tak důkladně, až 
se stala jemnou romancí 
o vztahu Olliho s jeho budou-
cí ženou Raijou. A to i přesto, 
že diváky čeká i úsměvný 
výlet k počátkům profesio-
nálního boxu v zemi tisíce 
jezer a stydlivých chlapíků. 

Olli je skromný, milý kluk 
z maloměsta, který si zrovna 

během tréninku na největší 
zápas své kariéry uvědomil, 
že se zamiloval.

Jeho manažer, který pobyl 
dost dlouho v USA na to, 
aby bral vítězství a reklamu 
hodně vážně, z toho radost 
nemá. Olli nicméně dokazu-
je, že úspěch může definovat 
i něco jiného než výhry  
a porážky. 

Celovečerní debutant Juho 
Kuosmanen svým snímkem 
oceněným v Cannes i na Ev-
ropských filmových cenách 
světu připomněl, že ve Finsku 
netočí jen Aki Kaurismäki.

S finskou ikonou jeho milý 
snímek sdílí nesentimentál-
ní, upřímnou lásku k obyčej-
ným outsiderům i neokáza-
lost. Olliho svět zobrazený 

Finský Olli Mäki je nejmilejším 
boxerským snímkem

NA MLÉČNÉ DRÁZE. Jeden z nejoriginálnějších režisérů Emir Kusturica v Praze uvede premiéru 
lovestory Na mléčné dráze s Monikou Bellucciovou, k níž napsal i scénář a hraje v ní hlavní roli.
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šedesátých let. Suschitzky 
natočil s Cronenbergem jede-
náct filmů, ale stál za kame-
rou také u filmu Mars útočí! 
či jedné z epizod Hvězdných 
válek.

Ferraru pak proslavily 
provokativní či neo-noirové 
filmy z prostředí New Yorku 
a spolupráce s velkými studii 
i hereckými hvězdami, jako 

jsou Harvey Keitel, Chris-
topher Walken nebo Steve 
Buscemi.

Přijedou ale i kameraman 
a spolupracovník režiséra 
Wernera Herzoga Peter 
Zeitlinger nebo Patrick Ness, 
oceňovaný spisovatel a také 
autor scénáře k adaptaci své 
knihy Volání netvora: Příběh 
života.

Letos bude pár nových sek-
cí. Jednou z nich bude Central 
Park pro mainstreamové 
filmy či distribuční premiéry. 
Poprvé je součástí sekce Mas-
ters nabízející nejaktuálnější 
díla světoznámých režisérů. 
Na bizarní komedie mísící se 
s krvavými a akčními filmy 
bude pak zaměřena sekce 
nazvaná Noční cirkus.

v pohledné, záměrně zrnité 
černobílé, dobře navozující 
atmosféru šedesátých let, 
působí živě a realisticky. Jeho 
jemná komika spjatá 
s lehkou melancholií připo-
míná i kousky z českosloven-
ské nové vlny. 

Nejen proto může Olli 
a jeho dilema ohledně očeká-
vání okolí a vlastní definice 
štěstí být českému obecen-
stvu velmi blízké. 

Autorka je spolupracovnicí redakce



Foto dne 

Trendy

| 16 | NAKONEC
Fo

to
 re

ut
er

s

ZÁVODY. 
Žokejové, z nichž 
většina jsou děti, 
závodí při zahájení 
Mezinárodního 
festivalu velblou-
dích dostihů. Poušť 
Sarabium v okolí 
egyptského města 
Ismailia je prý 
ideálním místem 
ke konání těchto 
závodů.

n Více než 600 veřej-
ných škol v boston-
ském regionu odmítlo 
vyučování založené 
na běžně rozšířeném 
Mercatorově zobraze-
ní světa, které zkres-
luje poměr velikostí 
jednotlivých geogra-
fických regionů.   

Obraz světa, tak jak jej 
známe ze školy či z médií, je 
zavádějící. Jeho podobu určil 
již v roce 1569 vlámský karto-
graf Gerardus Mercator a byl 
vytvořen pro účely navigace. 
Podoba mapy s Evropou 
nacházející se uprostřed je 
jasně ovlivněna evropským 

původem autora. Co však kri-
tici na mapě nejvíce napada-
jí, je zkreslování skutečných 
velikostí jednotlivých světa-
dílů. Například Jižní Amerika 
je v tomto tradičním pojetí 
zobrazována ve stejné veli-
kosti jako Evropa, ačkoli je 
ve skutečnosti dvakrát větší. 
Grónsko zase budí dojem, 
že disponuje podobnou 
rozlohou jako Afrika. Černý 
kontinent je ale ve skuteč-
nosti čtrnáctkrát větší. 

Z těchto důvodů dorazila 
do více než 600 bostonských 
veřejných škol minulý týden 
zásilka takzvaných Gall-Pe-
teresových map. Ty zobrazují 
svět jinou optikou, z vědecké-
ho hlediska přesnější. Vedení 
škol doufá, že tyto školní 
pomůcky otevřou studentům 

nový pohled na svět. „Na  
68 procent našich studentů 
jsou lidé jiné než bílé barvy 

pleti. Tradiční mapy vykres-
lují jejich místa původu jako 
malá a ne tolik významná. Je 

jedině dobře, že se jim tímto 
krokem snažíme zprostřed-
kovat přesnější pohled 
na sebe samé,“ říká ředitel 
odboru kulturních znalostí 
bostonských veřejných škol 
Hayden Frederick-Clarke.

O šíření Gall-Petersových 
map se stará Organizace OSN 
pro výchovu, vědu a kulturu , 
která nové schéma, pochá-
zející z 19. století, považuje 
za spravedlivější a ne tak 
eurocentrické. Alternativní 
mapy již ve výuce využívají 
i soukromé školy napříč USA 
a také řada britských veřej-
ných škol. Současné přeceňo-
vání zeměpisného významu 
severní polokoule tak, jak jej 
určilo koloniální rozdělení 
světa, proto nemusí trvat 
věčně. /anš/

Blíží se zeměpisná revoluce
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NOVÝ ÚHEL POHLEDU. Gall–Petersovu projekci preferuje 
UNESCO a je již využívána v řadě škol ve Velké Británii.
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